
PŘEHLED GRAMATIKY 
 
PŘÍTOMNÝ PROSTÝ do, does, 3. osoba, základní tvar  
Děj opakovaný, trvalý, stálý, neměnný 

Sometimes někdy, often často, always vždycky, 
rarely málo kdy/ sem tam, never nikdy (nedělávám, 
pravidelně), always vždycky, usually obvykle, every  
každý, at the weekends (množné číslo) opakovaně, 
pravidelně  př. I work in an office, I don t work, Do 
you work,He always comes late, he doesn t come, does 
he come.       

PŘÍTOMNÝ PRůBĚHOVÝ  být – I am, you are, he 
is..+ing; děj probíhající teď, teď v této době, děj 
naplánovaný now teď/ nyní, at the moment teď 
momentálně; př. I´m having English now.       
tomorrow zítra – plán, next příští,  after tomorrow 
pozítří, in 20 years – za…      př. několik možností, 
I´m visiting..100%, I´m going to visit.. chystám se, 
I´m planning to visit Prague at the weekend. Zápor 
otázka you re not going, Are you going?  

MINULÝ PROSTÝ pravidelná -ed, nepravidelná, did; last 

minulý, ago před, when I was když jsem byla/ když mi 

bylo, in 1975 v roce..  př. I visited Prague last week. 

Děj ukončený v minulosti. I went to school. I didn t go to 

school, did you go to school yesterday? 

MINULÝ PRůBĚHOVÝ Děj probíhající v určitém 

časovém úseku, dva dějě probíhající současně, jeden 

děj se stane v průběhu druhého. was/were-ing, while 

zatímco, when když (jsem něco dělal, něco se stalo), 

at 3a.m. (včera v určitou hodinu);  př. While I was 

sleeping, Petr came.; I was cooking, Petr was 

watching TV. He wasn t cooking. What were you 

doing at 4p.m.? 

PŘEDPŘÍTOMNÝ have/has-třetí tvar; yet ještě ne, just 
právě, already už, ever někdy v životě, never ještě nikdy 
v životě, since od určité doby, for po určitou dobu, How 
long..Jak dlouho(do teď), once/twice/3 times..číslo, 
které se může změnit, recently v poslední době, this 
week/ this year/ today jsem něco udělala, týden ještě 
neskončil př. The bus hasn´t come yet. News she has cut 
her hair! neuplný seznam I have visited….  
                                  
BUDOUCÍ will, won´t; Ok I will.. momentální rozhodnutí, 
I think that I will.. Definitely.. I hope..  př. OK, I´ll do it. 

Going to.. Look, it´s going to../ He´s going to okomentuji 
co vidím př. The 
clouds!!It´s going to 
rain. 
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